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خبر گزارش

پول، شرط اول هر تغییر
تحول ناوگان حمل ونقل نیازمند 

تقویت بنیه متقاضی است
شــرق: همیــن چنــد هفتــه پیش بــود که  �

ازدســت دادن دردنــاک همــکاران روزنامه نگار 
بــه  دلیل واژگونی اتوبوس، بــار دیگر توجه ها را 
به ســمت وضعیت حمل ونقل جاده ای کشــور 
ســوق داد. هرکــس انگشــت اتهام به ســمت 
دیگــری گرفت و از جمله بحث نوســازی ناوگان 
حمل ونقل بین شــهری به میان آمد. در آن روزها 
وزیر راه درباره بحث ناوگان فرســوده حمل ونقل 
کشــور گفت واردات کرده ایم، در گمرک مانده و 
آمــاری هم ارائه کرد و گفــت باید جواب بدهند 
که بازتــاب خبری پیدا کرد و جــواب هم دادند. 
جواب گمرک البته بســیار فنی و مربوط به نامه 
و تبصــره بــود؛ امــا در این بیــن حرف هایی هم 
درباره جنس واردات مطرح شــد که جالب بود. 
برخــی کارشناســان می گفتند کــه خودروهای 
وارداتی –به ویژه کامیون ها- دست دوم هستند یا 
اتوبوس های وارداتی از رده خارج اند و مربوط به 

شرایط اقلیمی اروپا نه ایران.
به هرحال مسئول گمرکی در پاسخ گفت عمر 
این کامیون ها نباید بیشتر از سه سال باشد و اعلام 
شده که واردات کامیون های دست دوم منوط به 
وجود خدمات پس از فروش در کشــور اســت. 
همچنین تأکید شده که کامیون ها با نشان تجاری 
کشــورهای اروپایــی، ژاپن و کــره جنوبی مجوز 
واردات دارنــد و تمــام نگرانــی از منبع واردات 

کامیون ها را از بین برد.
به هرحال مشخص بود که عمده کارشناسان 
و مســئولان بر سر ناکافی بودن تولید داخل و نیاز 

به واردات خارجی هم نظر هستند.
حالا مدیــر کل صنایع خــودرو و نیرومحرکه 
وزارت صنعت «ســهیل معمارباشــی» به ایرنا 
می گویــد در زمینه خودروهای تجــاری در چند 
ســال اخیر با محدودیت هایی در کشــور مواجه 
بوده ایــم و بایــد بــرای تأمین نیاز قــدرت خرید 
متقاضــی را افزایش داد که ظاهرا به این راحتی 

نیست. به همان دلیل همیشگی: تحریم.
او یــادآوری می کند که: «شــرکت های بزرگ 
جهان کــه همکار شــرکت های ایرانی بودند، به  
دلیــل تحریم های آمریکایی ها همکاری شــان را 
قطع کردند و به همین دلیل تجاری ســازان ایرانی 

با آسیب های زیادی مواجه شدند».
این مسئول می گوید: «تیراژ اندک و پایین بودن 
میزان داخلی ســازی ها سبب شــد تجاری سازان 
برخلاف حوزه خودروهای ســواری، افت کمی و 

کیفی زیادی را در تولید شاهد باشند».
فعالیــت  «از طرفــی  گفــت:  ادامــه   در  او 
خودروهای تجاری ارتباط مســتقیمی با شــرایط 
روز و رونق اقتصادی کشور دارد و به  دلیل برخی 
مشکلات داخلی و رکود تورمی حاکم، جابه جایی 
و حمل کالا و مسافر نیز تحت تأثیر قرار گرفت».

او گفت: «اکنون در حــوزه تولید خودروهای 
تجاری رکورد مناســبی را شــاهد هستیم و امید 
می رود گشــایش در حوزه تقاضا و سمت خرید 
انواع کشــنده و کامیون و اتوبوس های شهری و 

برون شهری ایجاد شود».
مدیر کل صنایع خــودرو و نیرومحرکه وزارت 
صنعــت همچنین گفت: «هرچند ایــدرو برنامه 
جایگزینــی و نوســازی ۱۲  هزار دســتگاهی در 
ناوگان حمل ونقل درون شــهری و برون شهری را 
در ســال ۱۴۰۰ ارائه کرده، اما واقعیت این است 

که همه  چیز به تقاضا بستگی دارد».
او در توضیــح گفت: «با وجــود اینکه اکنون 
آمادگی لازم در حوزه عرضه خودروهای تجاری 
ایجاد و بسترســازی لازم و نحــوه تأمین قطعات 
مورد نیاز مشخص شده، اما خودروهای تجاری را 
نمی توان در پارکینگ ها نگه داشت و باید بازاری 

برای آنها ایجاد شود».
معمارباشــی گفت: «بایــد گام هایی در حوزه 
طــرح جایگزینی و نوســازی خودروهای تجاری 
برداشته شود، اما از طرف دیگر باید قدرت خرید 
مشــتریان و مردم را افزایش داد، زیرا خرید برای 
مصرف کننــدگان در وضعیت فعلــی اقتصادی 

سخت است».
واکاوی برنامه هــای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در ســال ۱۴۰۰، حاکی از برنامه ریزی برای 
جایگزینی و نوسازی ۱۲ هزار دستگاهی در ناوگان 

حمل ونقل درون شهری و برون شهری است.
به گفته «بهــزاد اعتمادی» معاون توســعه 
صنایع حمل ونقل ایدرو، اجرای این پروژه معطل 
تخصیص ارز از ســوی بانک مرکزی اســت، اما 
به  دلیل مواجهه با تحریم ها در عمل نتوانســته 

تخصیص آن چنانی داشته باشد.
او گفت: «قرار اســت همــه خودروهای این 
طرح توســط ۱۷ شــرکت خودروســاز در داخل 
ســاخته شوند و برخی از اجزا و قطعات از جمله 
موتور، گیربکس و اکسل را از خارج تأمین کنند».

در ســه ماهه نخســت امســال تولیــد انواع 
کامیونت، کامیون و کشــنده با تیــراژ هزارو ۸۴۲ 
دستگاه، رشــد ۹۹.۶ درصدی در مقایسه با مدت 

مشابه سال قبل داشت.
در ایــن مــدت، ۱۸۷ دســتگاه مینی بــوس و 
میدل باس (رشــد ۳۷.۵ درصدی)، ۱۵۹ دستگاه 
اتوبوس (افت ۱۹.۳ درصدی) و ۴۷ دســتگاه ون 

(افت ۳۱.۹ درصدی) تولید شد.
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قطع برق یک مجتمع تجاری اعتراضاتی را در خیابان جمهوری به  همراه داشت

بی برقی خبرساز در ایستگاه «علاء الدین»
شرق: روزهای ملتهب به خیابان جمهوری در تهران رسید؛ ظهر دیروز 
و پــس از قطع برق پاســاژ علاء الدین در تهران تعدادی از کســبه این 
بازار دســت به اعتراض زدند که تصاویــر و فیلم هایی از این تجمع در 
خبرگزاری های رسمی کشور هم منتشر شــده است. خبرگزاری فارس 
در این باره نوشــت «بــه دنبال قطع برق دو پاســاژ پرمصرف در خیابان 
جمهوری حدود ۵۰ نفر از کســبه با تجمع و شــعاردادن نسبت به این 
موضــوع اعتراض کردند. همچنین چندین نفر با شــعارهای سیاســی 
تلاش کردند بــا این روش به اعتراض خود در شــبکه های ماهواره ای 
ضریب دهند». فارغ از این روایت ها که به  زعم منتقدان و برخی کاربران 
شــبکه های اجتماعی جهت دار و یک سویه منتشر شده، به نظر می آید 
واکنش ایرانیان به مشــکلات متفاوت تر از گذشــته است و شاید شدت 
مصائب ناشــی از تحریم های بی سابقه، ســوءمدیریت و همچنین آثار 
اقتصادی همه گیری کرونا، تــاب آوری جامعه ایران را هم کاهش داده 
است. قطع برق البته موضوع تازه ای نیست و ایرانیان در تابستان امسال 
بارها با این مسئله روبه رو شدند اما چند روزی این مسئله مدیریت شده  
بود. چه شــد که بار دیگر قطعی برق خبرساز شد و به طور کلی آینده 

برق ایران به کجا خواهد رسید؟
  روایتی از خیابان جمهوری در پیش   از  ظهر دوشنبه

اگرچه قطع برق در تابســتان امســال بارها رخ داده اما دیروز تجمعی 
هم در اعتراض شکل گرفت و در موردی متفاوت، این اعتراض و تجمع در 
خبرگزاری های داخلی هم پوشــش یافت. فارغ از این روایت ها، ماجرا این 
بار به قطع برق یک مجتمع تجاری برمی گردد اما چه شد که برق پاساژی 
که معمولا قطع نمی شود این بار در اواسط روز قطع شد؟ «علی» یکی از 
کسبه این بازار در طبقه سوم است و در این باره توضیحاتی دارد: «واقعیت 
این اســت که فشار اقتصادی به همه رسیده و ما هم این فشار را به شدت 
می بینیــم و نمی توانیم هم کاری کنیم؛ یا تعطیلی اجباری کروناســت یا 
اینکه مشکلات بازاری مثل افزایش ناگهانی قیمت و تصمیمات دیگر است 
و حــالا هم قطعی برق». اما چه شــد که این بــار واکنش به قطعی برق، 
متفاوت از روزهای گذشته شد؟ این تعمیرکار تلفن همراه در پاسخ به این 
پرســش هم می گوید: «واقعیت این اســت که در این مدت هرچه مشکل 
داشتیم اما برق ما قطع نمی شد. گویا اینجا با شرکت برق تفاهم نامه دارد 
اما امروز یک مرتبه قطع شد و خب همین باعث اعتراض و عصبانیت شد». 

روایت مسئولان توزیع برق تهران اما متفاوت از گفته های کسبه است.
  برق ۲۲۰ اداره و پاساژ را قطع کردیم

روایت مســئولان درباره دلیل قطع برق و ســابقه ایــن ماجرا البته 
متفاوت است. یک مسئول در شرکت توزیع برق تهران بزرگ در این  باره 
به «شــرق» می گوید: «ماجرا ساده است، طبق تفاهم نامه مصرف برق 
را رعایت نکردند و به همین دلیل قطع شد. اتفاق خاصی نبوده است». 
این مسئول که نخواست نامی از او ذکر شود، ادامه داد: «فقط برق یک 
پاساژ هم قطع نشد. امروز (دوشنبه) برق ۲۲۰ اداره در تهران قطع شد 
که تعدادی پاساژ هم به دلیل عدم رعایت الگوی مصرف برق قطع شد 
و علاءالدین یکی از این موارد بود. اگر این اتفاق هم رخ نمی داد مجبور 
می شــدیم به دیگر مناطق و برق خانگی خاموشی بدهیم. حدود یک 
ساعت قطع شد». او می گوید که این خاموشی از قبل هم اطلاع رسانی 
شده بود: «روند مصرف برق به صورت آنلاین رصد می شود و یک سری 
پاســاژ و اداره با اداره توزیع برق تفاهم نامه دارند و ما روز یکشــنبه از 
همین موارد خواستیم که مصرف را کاهش دهند که مجبور نشویم برق 
بیمارســتان ها و موارد مهم و ضروری قطع شود. مصرف برق کاهش 
نیافت و مجبور شدیم حدود یک ساعت برق برخی مجتمع های تجاری 

و ادارات را قطع کنیم».
  احتمال شکستن دوباره رکورد نیاز مصرف برق

دیروز البته سخنگوی صنعت برق هم هشدار داد که وضعیت کشور 

دوباره به شرایط هشدار نزدیک شده است. «مصطفی رجبی مشهدی» 
در این  باره به «شرق» گفت که «صنعت برق هفته و روز بسیار سختی را 
ســپری می کند. ادامه  روند کنونی مصرف برق خارج از توان تجهیزات 
شــبکه و نیروگاه هاست». رجبی مشــهدی با بیان اینکه روزهای بسیار 
گرمی را تا پایــان هفته پیش رو داریم، ادامــه داد: «با توجه به گرمای 
پیش رو، احتمال اینکه این میزان مصرف دوباره رکورد بشکند هست که 
این موضوع صنعت برق را در تنگنای بســیار سختی قرار داده است». 
رجبی مشــهدی ادامه داد: «هم اکنون شــاهد فاصله ۱۱ هزار مگاواتی 
تولیــد و مصرف برق هســتیم که این میزان فاصلــه تولید و مصرف را 
باید با فعالیت ها و برنامه های جابه جایی بار صنایع و مشــترکان عمده 
پر کنیم». اما چه شــد که امســال ماجرای برق تا این انــدازه در ایران 
مسئله ساز شد و ریشه این موضوع به کجا برمی گردد؟ رجبی مشهدی از 
مهم ترین دلایل این میزان افزایش مصرف را ناهنجاری دمایی توصیف 
کرد و در توضیح گفت: «در این شــرایط شــاهد افزایش یکباره و شدید 
دما در همه نقاط کشــور هســتیم که باعث افزایش استفاده از وسایل 
سرمایشــی در کنار استفاده از سایر وســایل برقی می شود. در صورتی 
که مشــترکان از سایه بان برای کولرهای آبی اســتفاده و از دور کند این 
نوع کولرها بهره بگیرند، شــاهد کاهش دو هزار مگاواتی مصرف برق 

خواهیم بود».
 احتمال وقوع خاموشی ها در زمستان

ایرانیــان این  روزها با مشــکلات اقتصادی، کم آبــی و قطعی برق 
روبه رو هســتند و حتی به نظر می آید برخی از این مشکلات اساسی، 
قرار نیســت با پایان یافتن فصل گرما، از بین بروند. درباره بی آبی حالا 
پیش بینی ها می گویند اوایل پاییز شرایط به مراتب سخت تر خواهد شد 
و درباره برق هم دیروز معــاون هماهنگی توزیع توانیر اعلام کرد که 
شاید این خاموشی ها به زمستان هم برسد. «غلامعلی رخشانی مهر» 
دیــروز در این باره به ایســنا گفت: «برنامه ریزی بــرای تأمین برقی یک 
مســئله پیوســته بوده و از هم اکنــون بحث تأمین برق ســال آینده و 
پیش بینی مصرف برای ســال آینده و ســال های آتــی در حال انجام 
اســت، همین طور برای زمستان امســال نیز برنامه ریزی تأمین برق را 
از هم اکنــون آغاز کردیم چراکه ممکن اســت مصــرف گاز در بخش 
خانگی محدودیت های ســال گذشــته در صنعت برق را منجر شود 

که در حال برنامه ریزی برای این مســئله هســتیم». او با بیان اینکه با 
وزارت نفت در حال مذاکره هســتیم، اظهار کرد: «ســوخت های مایع 
در حال بارگیری هســتند و این ظرفیت ها تکمیل می شود، این مسئله 
جزء برنامه های وزارت نیرو بوده که از ســمت شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی در حال پیگیری اســت تا ان شاءاالله مشکل خاصی برای 
زمستان ایجاد نشــود». معاون هماهنگی توزیع توانیر افزود: «بحران 
انرژی در زمســتان اختصــاص به یک کشــور و منطقه نــدارد و اگر 
بخش هــای تأمین کننده انرژی مثل ســوخت مایــع و گاز وزارت نیرو 
سنکرون عمل نکنند و مشکلی در این زمینه به وجود آید ممکن است 
محدودیت هایی اعمال شود اما در تلاش هستیم که این اتفاق نیفتد». 
رخشــانی مهر با بیان اینکه در حال حاضر خاموشی نداریم اما مصارف 
چهار هــزارو ۸۰۰ مــگاوات بیشــتر از آمار و ارقامی بوده که شــرکت 
مدیریــت مصرف ایران اعلام می کند، اظهار کرد: «این میزان عمدتا در 
استان تهران، تهران بزرگ و البرز است، در استان تهران ۸۰۰ مگاوات، 
در تهران بزرگ ۲۰۰ مگاوات و در البرز ۲۰۰ مگاوات بیشــتر از مرز های 
تعیین شــده مصرف برق صورت می گیرد». او با تأکید بر اینکه این آمار 
نشان می دهد که در ایام تعطیلات برخی صنوف فعال بودند و در این 
ایام چندان مدیریت مصرف رعایت نشــد، گفت: «در سایر استان های 
کشــور نیز به جز اصفهان، خراسان جنوبی، آذربایجان غربی و شرقی، 
کهگیلویه و بویراحمد، چهار محال و بختیاری سایر استان ها مصارف بالا 
بوده و خواهش ما این اســت که مشترکان بیشــتر رعایت کنند تا این 
افزایش مصرف منجر به خاموشــی خانگی نشــود». به گفته معاون 
هماهنگی توزیع توانیر خاموشی بیش از ۱۲ روز است که در هیچ کجا 
اعمال نشــده اما اگر این شرایط ادامه پیدا کند و مصارف افزایش یابد 
مجبور به اعمال خاموشــی هستیم. اگر در این مدت نیز در منطقه ای 
خاموشی صورت گرفته به دلیل وقوع حادثه بوده و ارتباطی با کمبود 
برق نداشته اســت. رخشانی مهر با اشــاره به اقدامات صورت گرفته 
برای جمع آوری ماینرها در کشــور نیز گفــت: حدود دو هزار مگاوات 
ماینر در این حوزه فعال هستند که بیش از ۴۰۰ مگاوات آن جمع آوری 
شــدند البته بخشــی از آنها برگشت داده شــدند اما اکنون بر اساس 
دستورات قضائی هیچ کدام از آنها برگشت داده نمی شود و این فرایند 
سرعت گرفته و هر هفته مراکز غیرمجاز بیشتری جمع آوری می شوند.

شــرق: موضوع کانتینرهای وارداتــی لوازم خانگی 
خارجــی بار دیگر بر ســر زبان ها افتــاده و بحث از 
صدور مجوز بــرای واردات دو برند لــوازم خانگی 
خارجی هم مطرح شده است که البته تکذیب شد. 
داســتان از این قرار بود که کمتر از یک ســال پیش 
رسانه ها گزارش کردند که ۴۲۰ کانتینر لوازم خانگی 
لوکس به ارزش ۱۰ میلیون دلار یا بیشــتر وارد کشور 

شده است.
روزنامه اعتماد دراین باره در آذرماه ســال ۱۳۹۹ 
گزارشی می نویســد: «طی روزهای اخیر گزارشی از 
اخذ مجــوز واردات ۴۲۰ کانتینر لــوازم خانگی یك 
برند لاکچری اروپایی در رســانه ها منتشــر شــد که 
محافل مختلف را در حیرت فروبرد؛ چراکه واردات 
ایــن کالاها ممنوع بوده و حدود ســه ماه از مهلت 
پایان ترخیص گذشــته اســت، واردات کالاهای این 
برند که در بازارهــای داخلی با قیمت های نجومی 
عرضه می شــود، در حالی انجام شــده که هم ثبت 
سفارش دارند و هم تأیید منشأ ارز با ارز نیمایی شده 
و از ســوی دیوان عدالت اداری درباره ترخیص این 

کالاها رأی صادر کرده است».
مهــرداد جمال ارونقی، معاون فنــی گمرك، نیز 
دراین بــاره به یکی از خبرگزاری هــا گفته بود: «۴۲۰ 
کانتینر لوازم خانگی در زمان ممنوعیت وارد شــده 
و مجوز گرفته و با صــدور رأی دیوان عدالت اداری 
امکان واردات پیدا کرده بودند، اما گمرك از ترخیص 
محموله ها جلوگیری و موضوع را تحت بررسی قرار 
داده اســت. با توجه به ممنوعه بودن واردات گروه 
کالایی با اعمال مقــررات متروکه، کانتینر های لوازم 

خانگی به ضبط قطعی دولت درخواهد آمد».
در روز انتشــار خبر در ســال گذشــته حمیدرضا 
غزنــوی، ســخنگوی انجمن صنفــی تولیدکنندگان 
لوازم خانگی در واکنش به سخنان ارونقی مبنی بر 
ضبط کالا گفته بــود: «حتی اگر این اتفاق هم بیفتد 
بی فایده اســت، زیرا دولت هم ایــن حجم از لوازم 
خانگــی را در بازار عرضه و آن را می فروشــد، تنها 
راهکار این اســت که کل این کالاها مرجوع شود اما 
به نظر می رســد یــا این افراد را جریمــه می کنند یا 

اینکه این کالاها را متروکه اعلام می کنند و در نهایت 
وارد بازار می شود».

ایــن خبر روز دوشــنبه بــار دیگر مطرح شــد و 
معلوم شد کالاها هنوز ضبط نشده و سه ماه هم به 
صاحب کالا فرصــت مرجوع کردن داده اند. مهرداد 
ارونقــی درباره تصمیم نهایی دســتگاه های مرتبط 
برای مرجوع شدن بیش از ۴۲۰ کانتینر لوازم خانگی 
بوش گفت: «در جلسه سه جانبه بین وزارت صمت، 
گمــرک و بانک مرکزی این موضوع مورد رســیدگی 
قــرار گرفــت و در نهایت با ترخیــص کالا موافقت 

نشد».
ارونقی در ســخنان دیروز خود بــار دیگر گفت: 
«طبق قانون امور گمرکی هرگاه کالایی که ورود آن 
ممنوع اســت، برای ورود قطعی با نام و مشخصات 
صحیح به گمرک اظهار شود، گمرک باید از ترخیص 
آن خودداری و به صاحب کالا یا نماینده قانونی آن 
به  صورت مکتوب اعلام کند که حداکثر ظرف ســه 

ماه نسبت به مرجوع شدن آن اقدام کند».
معاون گمــرک همچنین خبر داد: «بنابراین مقرر 
شــده که صورت جلســه مربوطه بــه صاحب کالا 
ابــلاغ شــود و متعاقب قانون صاحــب کالا مکلف 
است نســبت به مرجوع کردن کالا و بازگرداندن آن 
به خارج از کشــور در مدت زمانی سه ماهه از تاریخ 
ابلاغ اقدام کند. در غیر این صورت گمرک با توجه به 
اینکــه کالا ممنوعه بوده، کالا را ضبط و مراتب را به 

صاحب آن ابلاغ خواهد کرد».
اما باز درباره ضبط کالا نیز غزنوی آن را بی فایده 
دانســته بود، چون: «(پس از ضبــط) درصورتی که 
کالایی متروکه اعلام شــود، گمرك کالا را به سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی تحویل می دهد؛ 
این ســازمان هم ابتدا با اســتعلام از دســتگاه های 
ذی ربــط، مجوزهای لازم بــرای عرضه این اقلام در 
داخل کشــور را دریافت می کند و ســپس نسبت به 
برگــزاری مزایده اقدام خواهد کرد. پس از اینکه این 
اقلام از طریــق مزایده به فروش بــرود، مقداری از 
پــول کالا به صاحب کالا پرداخت می شــود؛ اما اگر 
مجوزهای لازم درباره استانداردبودن دریافت نشود، 

مرغ ۴۰ هزار تومان!
ایســنا: مشــاهدات میدانی حاکی از آن است که  �

قیمت هــر کیلوگرم مرغ در خرده فروشــی ها به ۳۷ 
تا ۴۰ هزار تومان رســیده اســت. براساس مشاهدات 
میدانی از خرده فروشــی های ســطح شــهر تهران و 
گزارش های رســیده از برخی مناطق قیمت هر کیلو 
مــرغ گرم آماده طبــخ ۳۷ تا ۴۰ هزار تومان اســت و 
عرضــه مرغ تنظیم بازاری محــدود به میادین میوه و 
تره بار و برخی از خرده فروشــی ها شــده است. این در 
حالی اســت که کمتــر از دو هفته پیــش در مناطق 
مختلف تهــران مرغ با قیمت های هر کیلو ۳۳ تا ۳۷ 
هزار تومان به بازار عرضه می شد و به نظر می رسد در 
این مدت مرغ مجددا دچار جهش قیمت شده است. 
فروردین ماه سال جاری قرارگاه ساماندهی مرغ کشور، 
قیمت مصوب هر کیلو مرغ گرم را برای مصرف کننده 
۲۴هزارو ۹۰۰ تومان تعیین کرد، ولی این قیمت بیشتر 
از یک ماه دوام نداشــت و مرغ از اواخر اردیبهشت ماه 
و اوایل خــرداد در یک مرحله به ۳۰ هزار تومان و در 
مرحله دوم یعنــی ابتدای تیرماه به ۳۷ هزار تومان و 

در مردادماه نیز به ۴۰ هزار تومان رسید.

آمار رسمی: بهره وری منفی
 در اغلب بخش های اقتصادی

ایســنا: بررســی روند بهره وری در ایران براساس  �
آنچه در برنامه های پنج ساله توسعه پیش بینی شده 
و آنچــه عملا اتفاق افتاده، نشــان دهنده عدم تحقق 

اهداف است و اغلب رشدهای آن منفی است.
جزئیات بهــره وری در گزارش های ســازمان ملی 
بهره وری نشــان می دهد تا پایان ســال ســوم اجرای 
برنامه ششــم توسعه حد فاصل ســال های ۱۳۹۶ تا 
۱۳۹۸، رشــد بهره وری کل عوامل تولیــد منفی ۳.۹ 
درصد اعلام شــده اســت، درحالی که ایــن میزان در 
برنامه ششم توسعه ۲.۸ درصد پیش بینی شده بود و 

فاصله ای حدود هفت درصدی با یکدیگر دارند.
میــزان بهره وری عوامــل تولیــد در برنامه پنجم 
توســعه منفی ۰.۶ درصــد، برنامه چهــارم ۰.۵ و در 

برنامه سوم ۱.۱۰ درصد بوده است.
در رابطه با شــاخص بهــره وری کل عوامل تولید 
در ســال ۱۳۹۸ نیز آمار نشان می دهد که این شاخص 
براساس ارزش افزوده فعالیت اقتصادی در این سال با 
احتساب نفت منفی ۶.۱ و بدون نفت منفی ۲.۸ درصد 
بوده است. براساس این شــاخص، گروه نفت و گاز با 
منفی ۱۴.۳، صنعت منفی ۸.۷، ساختمان منفی ۸.۷ 
درصد پایین ترین بهره وری را در بخش های اقتصادی 
داشــتند. همچنین ارتباطات بــا ۱۶.۲ و معدن با ۴.۱ 
بالاترین بهره وری را به خود اختصاص داده اند. رشــد 
بهره وری نیروی کار نیز منفی ۸.۳ با احتســاب نفت و 

منفی یک بدون احتساب نفت بوده است.

اتمام اولین بارگیری نفتی
 بندر جاسک

ایلنا: مدیرعامل شــرکت پایانه هــای نفتی ایران با  �
اعلام پایان بارگیری نخستین محموله نفت صادراتی 
ایران در پایانه جاســک، گفت: «این شــرکت آمادگی 

کامل برای بارگیری دومین محموله را دارد».
بنا بر اعلام شرکت ملی نفت ایران، عباس اسدروز 
می گوید: «صبح یکشــنبه، ســوم مردادمــاه بارگیری 
۶۵۰ هزار بشکه نفت خام صادراتی در پایانه جاسک 
پایــان یافت». او گفت: «هم اکنون همکاران شــرکت 
پایانه های نفتی در آمادگی کامل برای بارگیری دومین 
محموله نفت صادراتی از جاســک به سر می برند و 

بارگیری دومین محموله به زودی آغاز می شود».
طرح ملــی انتقال نفت خام گوره - جاســک، 
طرحــی ملی و راهبردی اســت که بــا مدیریت و 
راهبری شــرکت ملی نفت ایران در ساحل دریای 
عمان راه اندازی شده و تضمین استمرار صادرات 
نفــت خام، تمرکززدایــی از پایانه های صادراتی و 
متنوع  کردن آن، افزایش قدرت چانه زنی، توســعه 

پایدار و اشتغال زایی از اهداف آن است.

شناسه آگهی۱۱۶۸۰۱۷
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کالاها امحا می شوند».
اما درباره شــایعه اعطای مجوز واردات دو برند 
خارجی لــوازم خانگی نیز دوشــنبه معــاون امور 
صنایــع وزارت صمــت با رد شــایعه مجــوز ورود 
محصــولات لوازم خانگی خارجی به کشــور گفت: 
«وزارت صنعــت، معدن و تجــارت هیچ تصمیمی 
بــرای ورود محصــولات لوازم خانگــی خارجی به 

کشور ندارد».
صادقی نیارکی که در اصفهان ســخن می گفت، 
پس از رد شــایعه اعطای مجــوز ورود محصولات 

لــوازم خانگی خارجی به کشــور گفت: «سیاســت 
دولــت و برنامه وزارت صنعت نگاه به توانمندی ها 
و ظرفیت های داخلی، توســعه عمق ساخت داخل 
و خوداتکایــی صنعتــی اســت و متقاضیانــی که 
تمایــل به حضور در بازار ایران دارند باید در رشــته 
فعالیت هایــی که در کشــور فعــلا ظرفیت داخلی 
وجود ندارد سرمایه گذاری مشترک انجام بدهند. ما 
در صنایعی که دارای توانمندی داخلی هستیم و از 
ظرفیت متخصصــان و صنعتگران داخلی بهره مند 

هستیم، نیازی به برندهای خارجی نداریم».

حکایات بی پایان واردات غیرقانونی اجناس خارجی
کانتینرهاى لوازم خانگى لوکس هنوز بلاتکلیف اند


